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březen - duben 2024 č. 2/2024 vychází dne 15. 5. 2024

Z OBECNÍHO ÚŘADU
Poplatek za odpady

Výše poplatku za svoz a odstranění odpadů pro rok 2024 je ve výši 1.000,- Kč/občana. Poplatek je 
splatný do 30. června 2024, úhrada může být provedena v úřední dny hotově v pokladně OÚ nebo 
převodem na účet č. 1283338339/0800, VS 999 + číslo popisné.

Poplatek za psa

Pro rok 2024 činí poplatek za prvního psa 100,- Kč a za každého dalšího 200,- Kč a je splatný do 
konce května 2024. Forma úhrady je stejná jako u poplatku za odpady.

Informace ke stavbě OÚ  

Předpokládaný termín stěhování do nového Obecního úřadu je uvažován na začátku června. Firma 
má termín dokončení rekonstrukce do 30.6.2024. Je nutné zajistit včasné a hladké přestěhování 
Obecního úřadu tak, aby v dočasných školních prostorách pro obecní úřad mohly od 1.7. 2024 
začít stavební úpravy pro novou školní družinu. Musíme správně naplánovat stěhování pro přesun 
vybavení a dokumentů, aby byl stále zajištěn bezproblémový chod úřadu během období stěhování. O 
přesunu úřadu do nových prostor  budeme včas informovat veřejnost. Pečlivá příprava a koordinace 
všech dotčených stran bude klíčová pro to, aby vše proběhlo hladce a včas.

Reginální turnaj šipek na Formance

V sobotu 20.4. se ve společenském domě Formanka 
konal III. Regionální šipkový turnaji Pardubického kraje. 
Turnaje se zúčastnilo 70 hráčů šipek. Kategoie muži se 
účastnilo 44 hráčů, vítězem se stal Dominik Čavajda 
z týmu Avengers Dašice. Kategorie žen se účastnilo 
11 hráček a vítězkou se stala Iveta Pešková z týmu 
Mordorští vrhači Pardubice. Kategorie mládeže se 
účastnilo 8 hráčů a hráček a vítězem se stal Jan Pekárik 
z týmu Fantom Opatov. 

V kategoii dvojice muži s účastí 21 dvojic zvítězili Domink 
Čavajda a Tomáš Pešek. 

V kategorii dvojice ženy s účastí 11 dvojic zvítězili Lucie 
Závodníková a Lenka Kubešová. Je velmi pozitivní, že 
se v regionu pořádají podobné sportovní a společenské 
akce. Šipky jsou populární hrou vyžadující určitou 
manuální zručnost a soustředění. Pro účastníky to byla 
jistě příjemná příležitost k setkání, změření sil a pobavení 
se v přátelské atmosféře.



Volby do Evropského parlamentu

Ve dnech 7. a 8. června 2024 proběhnou volby do Evropského parlamentu. Občan – volič, který
se nebude ve dnech voleb zdržovat v místě svého trvalého pobytu a má zájem volit, může požádat 
o vydání voličského průkazu. V písemné žádosti musí být podpis voliče úředně ověřen
a žádost musí být doručena nejpozději do 31. května 2024. Stejné datum platí i pro žádost podanou 
prostřednictvím datové schránky fyzické osoby. Osobní žádosti se přijímají na OÚ Hradec nad 
Svitavou, Hradec nad Svitavou čp. 496 (budova ZŠ Hradec nad Svitavou) do 16:00 hodin středy 5. 
června 2024 a volič se musí prokázat platným občanským průkazem.
Voličské průkazy budou voličům vydávány nebo zasílány od 23. května 2024. 

Upozorňujeme, že volební okrsek č. 1, který dosud sídlil v budově obecního úřadu na čísle popisném 
230, je přemístěn do učebny v přízemí budovy základní školy, Hradec nad Svitavou čp. 496.
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VIZUALIZACE REKONSTRUKCE OBECNÍHO ÚŘADU

Beseda na téma - Možnosti rozvoje větrnné energetiky

Dne 3.4. se několik hradeckých občanů zúčastnilo besedy na téma „Možnosti rozvoje větrnné 
energetiky“, která se konala ve Společenském domě Formanka. Zde každý mohl vznést dotaz 
přímo na zaměstnance ČEZ Obnovitelné zdroje s.r.o., kteří představili svůj záměr s výstavbou 
větrnných elektráren v katastru obce. Po prezentaci byla na toto téma volná diskuze. Na žádost 
občanů zveřejňujeme i fotokoláže případného rozmístění větrníků. 

Celý projekt je prozatím ve fázi návrhu ze strany ČEZu a v budoucnu se Obec Hradec nad Svitavou 
rozhodne, zda-li chce takový projekt na svém území realizovat či nikoliv. 
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VIZUALIZACE PŘÍPADNÉ VÝSTAVBY VĚTRNNÝCH 
ELEKTRÁREN - od ČEZ Obnovitelné zdroje, s.r.o.

N O C    K O S T E L Ů 
V pátek 7. června 2024 se uskuteční tradiční Noc kostelů, kdy i letos budou připraveny pro 
návštěvníky různé programy.

Program kostela sv. Kateřiny Alexandrijské v Hradci nad Svitavou:
17.00 h - 17.45 h - mše svatá 
17.45 h - 19.45 h. - možnost prohlídky celého kostela. 
Pro zájemce bude připraven plánek s popisem vnitřních 
prostor kostela. U sochy blahoslaveného Engelmara 
Unzeitiga bude možné zapálit svíčku a napsat si 
svůj úmysl.

19.45 h - závěrečné požehnání s poděkováním 

Programy i případné změny budou na stránkách
www.nockostelu.cz. Všichni jsou srdečně zváni k této večerní návštěvě kostelů.
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ZE ŠKOLY A ŠKOLKY
 Zprávy z naší školy

Celoškolní projekt Den vody a Bedřich 
Smetana

V pátek 22. 3. proběhl na naší škole velký 
ekologický projekt, spojený s výročím narození 
Bedřicha Smetany, skladatele překrásného díla 
- Vltavy. 

Žáci všech tříd pracovali po celé dopoledne 
na velice zajímavých pracích. A protože byly 
opravdu různorodé, vystavili jsme je na chodbě 
školy tak, aby se žáci, rodiče i návštěvníci školy 
mohli seznámit s jejich obsahem. Za zmínku 
jistě stojí znázornění denní spotřeby vody 
průměrného Čecha, pokusy s vodou, zmapování 
největších českých řek, seznámení s nejbližšími 
studánkami, pojednání o českých vodních 
živočiších či nádherná práce plná zajímavostí o 
životě Bedřicha Smetany. 

Ve všech třídách pracovali žáci s velkým 
nasazením a je milé vidět, že si se zájmem 
prohlíží práce ostatních spolužáků. 
Ráda bych poděkovala kolegům za výborně 
připravené aktivity a pomoc s instalací na 
chodbě školy. Už nyní se těšíme na jiné téma, 
které v budoucnu zpracujeme. 

Ing. Marcela Rusková

Návštěva chovatele exotických živočichů

Dne 10. dubna se konala v 6. a 7. třídě naší 
školy dvouhodinová přednáška s ukázkou 
živých zvířat vybraných druhů. Během této akce 
měli žáci možnost se seznámit s jednotlivými 
řády členovců a třídou plazů. Na závěr proběhla 
velmi zajímavá a interaktivní diskuze, která 
otevřela prostor k širšímu porozumění tématu, a 
následovalo i fotografování.

Chtěli bychom i touto cestou poděkovat panu 
Pavlu Brtníkovi za jeho zajímavou prezentaci, 
kterou si žáci určitě užili a která přispěla k 
obohacení našeho vzdělávacího prostředí.

Mgr. Eliška Hartmanová

Edukační chvilky pro předškoláky

Před zápisem do 1. třídy se na naší škole 
uskutečnily edukační chvilky pro budoucí 
prvňáčky. Děti se čtyřikrát setkaly s paní 
učitelkou a vyzkoušely si nanečisto, jaké je 
být školákem. První dvě lekce měli možnost 
navštívit také rodiče nastávajících školáků. 

Během edukačních chvilek procvičila paní 
učitelka s předškoláky základ, který potřebují 
znát k zápisu. Děti poznávaly barvy, tvary, 
ověřily si znalost orientace v prostoru a čase, 
předpočetní představy a dovednosti atd. 
Nedílnou součástí byla grafomotorická cvičení 
upevňující správné sezení a úchop tužky.

Neméně významné bylo vzájemné seznámení  
a  interakce s paní učitelkou.  Děti s chutí 
spolupracovaly, byly velice šikovné. Jistě se 
všechny těší, až se stanou skutečnými školáky.

Mgr. Milena Bauer
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Vzděláváme se, vyrábíme, bádáme..

Inspirovaní novými poznatky a nápady z 
polytechnického vzdělávání tvoříme s našimi
malými šikuly spoustu krásných výrobků a 
podnikáme řadu zajímavých činností. Děti tak 
rozvíjí své pracovní dovednosti, třeba při tvorbě 
výrobků ze dřeva, kde si mohou osvojit práci s 
kladivem a hřebíky, řezání pilkou, nebo broušení 
dřeva a vrtání. Kromě tvůrčí činnosti si děti také 
osvojují bezpečné chování při práci a využívají 
ochranné pomůcky, jako jsou pracovní rukavice 
nebo ochranné brýle. K příležitosti masopustu 
tak děti tvořily například dřevěné koníky, kteří 
nám stále zdobí schodiště školky a vítají u nás 
všechny rodiče. Děti svoji šikovnost a kreativitu 
využily také při výrobě dřevených sluníček z 
malé kulatiny nebo kočiček zdobených vlnou. 
Nesmíme také zapomenout na dřevěné pandy, 
které děti tvořily v rámci edukace o fungování a 
životě zvířat v zoologických zahradách.

Nezvykle teplé dubnové počasí bylo skvělou 
příležitostí vyrazit ven a pořádně prozkoumat 
jarní přírodu. A jak lépe všechno prozkoumat, 
než pomocí mikroskopů, které dětem 
přinesl Ježíšek. Děti si mohly pěkně z blízka 
prohlédnout například sedmikrásku, pampelišku 
a mnoho dalších věcí, na které venku narazily 
a vzbudily jejich zvědavost. Žáci sestavovali 
jídelníček, aby si uvědomili, jak velkou část 
financí musí vložit do rozpočtu na tyto nezbytné 
výdaje. A pak své postavě museli zajistit 
bydlení, oblečení, hygienické a další potřeby 
pro běžný život. Vlastním prožitkem si žáci 
uvědomili, že umět hospodařit z penězi je velice 
důležitá a odpovědná záležitost. A na závěr jen 
konstatování, že žákům se práce v projektu 
líbila, bavila je, den si prostě užili.

V rámci polytechniky je naše školka také 
zapojena do projektu FÍHA-DÝHA, v rámci 
kterého děti tvoří z přírodní dýhy. Děti na pláty 
dýhy mohou malovat, doplňovat kousky dýhy 
své kresby, stříhat ji apod.

Pokud byste chtěli podpořit tvůrčího ducha 
našich dětí, budeme vděční za jakýkoliv dřevěný 
či spojovací materiál, který děti mohou využít 
pro svoji tvorbu.

Dominik Konečný
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OKÉNKO DO HRADECKÉ HISTORIE
Ze staré školní kroniky
Dnes se nevydáme do dávné historie, ale 
připomeneme si některé události v naší obci a škole, 
jak byly zaznamenány na konci 60. let 20. století 
ve školní kronice. Mnozí starší občané v této době 
chodili do zdejší ZDŠ a možná si připomenou dobu 
svého dětství. Tehdy žáci navštěvovali ještě starou 
školu u kostela.

Školní kronika byla založena ve školním roce 
1968–1969. V tomto ročníku navštěvovalo školu 92 
žáků na I. stupni a 165 žáků na II. stupni. Celkem 
tedy školu navštěvovalo 257 žáků. Ředitelem školy 
byl Vlastimil Pavlík a učitelský sbor měl 14 členů. 
Škola v té době neměla určitý čas školníka, a tak se 
o topení ve třídách starali samotní učitelé a i žáci. 
Učitelé vybírali popel, štípali dřevo a zajišťovali další 
práce bez nároku na odměnu. Ve školní kuchyni 
pracovala paní Vlasta Daňková, Božena Charouzová 
a také zde vypomáhala učitelka Marie Šedajová. 
Při vydávání obědů vypomáhaly i dívčí žákovské 
služby, které zajišťovaly rychlý a příjemný provoz 
při poledních návalech. Školní vyučování probíhalo 
částečně i na faře. Zde byla i školní knihovna, sklad 
učebnic a dalších školních pomůcek. V roce 1969 
však musela škola všechny pronajaté prostory na 
faře opustit. Tři nové učebny byly jako provizorium 
zřízeny na rychtě a některé třídy směnovaly, tedy 
zde probíhalo dopolední a odpolední vyučování. 
Škola měla i dva poměrně velké pozemky, o které 
se starali žáci a probíhalo zde i pracovní vyučování. 

V naší obci máme i starší lípu republiky, než tu, 
kterou jsme vysazovali v říjnu 2018 na školní 
zahradě. Zápis ve školní kronice sděluje: „25. října 
1968 se shromáždila celá škola na prostranství u 
místního národního výboru, aby uctila památný a 
slavný den naší republiky – 28. říjen. Vysazovala 
se lípa, symbol českého státu, v letošním roce 
tolik zkoušeného. Lípu zasadili za novou generaci 
žáci 9. třídy Jiřina Korcová a Lubomír Daněk. 
Malá československá vlaječka na kmeni tohoto 
mladého stromu bude stále připomínat, proč byl 
vysazen. Škola k této slavnosti připravila malý 
pořad: Žáci přednášeli básně, zpívali písně a 
učitel dějepisu Blahoslav Janko stručným, ale 
srozumitelným projevem seznámil žactvo s historií 
vzniku republiky Československé“.

Ve škole probíhala na dobré úrovni i zájmová 
činnost. Školní kolo v recitaci i ve zpěvu bylo 
rozděleno do dvou kategorií a zúčastnilo se jej 53 
žáků. V oblastním kole ZUČ se žáci z Hradce nad 
Svitavou umístili velmi pěkně.

Na předních místech se umístili Eva Brázdová, Libor 
Moravec, Marie Čevelová, Marta Kabelková, Alena 
Prokopová a Dana a Josef Pavlišovi. V recitaci 
postoupilo několik žáků až do okresního kola. Dobré 
jméno školy obhájili Jiřina Korcová, a Milan Moravec, 
kteří získali každý 2. místo ve své kategorii. Také 
sportovních přeborů v rámci okresu se zúčastňovali 
někteří naši žáci. Do finále okresního kola sportovní 
gymnastiky postoupilo 10 žákyň a v lehké atletice 
7. Okresní soutěž ke „Dnům ochrany přírody“ 
znamenala pro naši školu asi největší úspěch. Milan 
Moravec z 8. B dosáhl svými pečlivě zpracovanými 
soutěžními úkoly prvního místa a obdržel prémii 
soutěže – mikroskop. Několik žáků pracovalo zcela 
samostatně jako mikrokolektiv podle pokynů časopisu 
ABC. Že si vedli opravdu dobře dosvědčuje získání 
nejvyššího titulu „Kolumbovská hlídka ochrany 
přírody“ a návštěva redaktorky tohoto časopisu v 
červnu ve škole. Redaktorka Kolářová podnikla s 
chlapci výpravu do okolí, prohlédla si jejich klubovnu 
a předala dárky z redakce ABC. Z této návštěvy 
vznikla další reportáž, která je otištěna ve 20. čísle 
časopisu „ABC mladých techniků a přírodovědců“. 
Výše několikrát zmiňovaný velmi talentovaný žák 
Milan Moravec bohužel tragicky zahynul 2. srpna 
1969 v Rohozné ve svých 14 letech.

Na závěr si připomeňme složení učitelského 
sboru k 1. září 1969. Ředitel školy byl Vlastimil 
Pavlík, zástupce ředitele Jaroslav Hladký. 
Třídní učitelé: Alena Rumpíková, Jitka Kopecká, 
Růžena Janková, Ludmila Pavlíková, Alena 
Víchová, Jiří Havelka, Marie Havelková, Jan 
Svrčina, Jaroslava Adámková a Blahoslav 
Janko. Bez třídnictví zůstávají Marie Hladká a 
Marie Šedajová.

Mojmír Fadrný
kronikář
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MYSLIVOST
Jaro v přírodě

Ochrana zvěře je klíčovým aspektem myslivosti 
a myslivci se snaží zajistit, aby divoká zvěř měla 
co nejlepší podmínky pro přežití. V případě, že 
najdete mládě, nesahejte na něj a potichu se 
vzdalte.  Dodržujte klid a nerušte vysoce březí 
srny ani ostatní zvěř křikem, motorovými vozidly 
ani volně pobíhajícími psi, kteří představují pro 
zvěř velké nebezpečí. 

V našem okolí nejčastěji vídáme srnce 
obecného, prase divoké, lišku obecnou, zajíce 
polního, kachnu divokou a koroptev polní. 
Samozřejmě se u nás vyskytuje mnoho dalších 
druhů zvěře, které ale nepozorujeme tak často. 

Více informací naleznete na webových stránkách 
https://mshradecns.tode.cz/ 

Myslivecké sdružení Hradec nad Svitavou

HASIČI
Mladí hasiči se již pilně připravují na novou 
sezónu. Mezi tréninky byli i na závodech v 
Hlinsku, kde přípravka obsadila v netradičních 
disciplínách v tělocvičně 4. místo, mladší žáci 9. 
místo a starší žáci 1. místo. Dorostenci Fanda 
Šperka a Vojta Šmíd se zúčastnili halového 
kvarteta v Přibyslavi, kde vyhráli. Oba i s Terezou 
Polákovou byli na 100 metrů překážek v České 
Třebové. Fanda 1., Vojta 3. a Tereza 12. Natálie 
Jasanská v Chocni bojovala v kvalifikaci na 
MČR a byla 8.
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KULTURA
Už od ledna jsme začali rozvíjet naše plány a nápady na kulturní akce v tomto roce. První, velice 
povedenou akcí, byl karneval, který se konal 23 března. Děti měly možnost zúčastnit se spousta 
soutěží a proběhla i promenáda masek. Doufáme, že se karneval líbil vám všem. 

Máme za sebou několikátý ročník pálení čarodějnic v areálu hospůdky Žabka. Jako každý rok 
děkujeme obzvláště dobrovolníkům za veškeré přípravy.
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Další, a zároveň určitě největší, událostí tohoto roku bude Pohádkový les, který proběhne 15 června.

Letos jsme se rozhodli pro téma českých pohádek a doufáme že si alespoň u některých zavzpomínají 
i dospělí. Zároveň jsme zvědaví, jak znají vaše ratolesti například Tři oříšky pro Popelku, Anděl 
Páně, Krtečka či Makovou panenku. Můžete se také těšit na spoustu stánků s občerstvením, i na 
různou zábavu pro děti jako je skákací hrad, malování na obličej a mnoho dalších.

Rádi bychom touto cestou oslovili všechny občany, kteří by se s námi na těchto akcích rádi podíleli, 
aby se nás nebáli oslovit prostřednictvím obce nebo oslovením některého z členů kulturního spolku 
či kulturní komise Hradce nad Svitavou. Budeme se těšit! 

Za kulturní komisi Lukáš Zedník, Vít Vařejka, Miroslav Buřval, Jaroslav Vítek, a za kulturní spolek 
Miroslava Vítková, Pavlína Šudomová, Monika Korcová, Kateřina Zedníková a Kamila Pavlišová

Poblahopřáli jsme také paní Zavřelové (90) a panovi Tydrychovi (92), kteří oslavili krásné narozeniny.
Přejeme hlavně hodně zdraví! 
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Za redakční radu: Veronika Vařejková
Příspěvky zasílejte do 20. dne každého sudého měsíce na e-mail: veronikavykydalova@seznam.cz

Tisk: Svitavská tiskárna s.r.o.

Letos jsme v měsících březen – duben udělali předláždění před stánky v areálu výstaviště Hradec 
nad Svitavou a také jsme obnovili nátěr stánků.

Snad se to bude líbit všem návštěvníkům chovatelské výstavy konané dne 25-26.5.2024.

CHOVATELÉ


